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نویسنده، کارگردان و بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون:

تکلیف ۱۵ کشور برای اسکار بین المللی 
مشخص شد

گروه فرهنگ و هنر-  با معرفی نمایندگان سینمای برزیل و بلغارستان، 
شمار کشورهایی که تاکنون فیلم برگزیده خود برای رقابت در شاخه اسکار 

بین المللی را معرفی کرده اند به عدد ۱۵ رسید.
در ادامه معرفی نمایندگان کشــورهای مختلف برای رقابت در شاخه 
بهترین فیلم بین المللی نود و سومین دوره جوایز سینمایی اسکار، برزیل فیلم 
»مریخ یک« به کارگردانی »گابریل مارتینز« و الجزایر نیز فیلم »برادران ما« به 
کارگردانی »رشید بوشارب« فیلمساز شناخته شده فرانسوی را برای حضور 

در این رویداد سینمایی انتخاب کردند.
فیلم »مریخ یک« روایتگر داستان خانواده ای سیاه پوست از طبقه متوسط 
است که به دنبال انتخاب یک دولت راست گرا تلاش می کنند همچنان امیدوار 
بمانند. این فیلم درام در جشــنواره ساندنس به نمایش درآمد و نامزد جایزه 
بزرگ هیات داوران بخش ســینمای جهان شد و پس از آن در جشنواره های 

ترایبکا و سن سباستین نیز به روی پرده رفته است. 
سینما برزیل تاکنون با ۵۲ فیلم در رقابت اسکار بین الملی حضور داشته 
اما هنوز موفق به رسیدن به جمع نامزدهای نهایی این شاخه نشده است. برزیل 
در سال ۲۰۰۶ با فیلم »سالی که پدر و مادرم به تعطیلات رفتند« ساخته »کائو 

همبورگر« به فهرست کوتاه اسکار بین المللی راه یافت.
سینمای الجزایر که با اولین حضور خود در جوایز اسکار در سال ۱۹۶۹ با 
فیلم »زد« از »کوستا گاوراس« موفق به کسب اسکار بهترین فیلم غیرانگلیسی 
زبان شــد از آن زمان تاکنون ۲۱ فیلم دیگر را نیز به آکادمی ارسال کرده و سه 
بار دیگر نامزد کسب اسکار بین المللی شده و امیدوار است در اسکار ۲۰۲۳ 
 با فیلم »برادران ما« به کارگردانی »رشــید بوشــارب« این موفقیت را تکرار 

کند.
داســتان فیلم »برادران ما« از ماجرای ماقعی مالیک اوسکین مرد جوانی 
الهام گرفته شده که در جریان تظاهرات دانشجویان در سال ۱۹۸۶ توسط پلیس 
کشته شد. در این فیلم بازیگران اصلی سینمای فرانسه »ردا کاتب« و »سمیر 

گسمی« در کنار »رافائل پرسوناز« حضور دارند.
تاکنون کشورهای اروگوئه، تایوان، یوئیس، کره جنوبی، لهستان، پاناما، 
لتونی، ژاپن، ایرلند، آلمان، اکواردو، کانادا، بلغارســتان، الجزایر و برزیل فیلم 
منتخب خود را برای اســکار ۲۰۲۳ معرفی کرده اد. مهلت معرفی نمایندگان 
منتخب کشورها برای رقابت در شاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار ۲۰۲۳، تا 
سوم اکتبر ۲۰۲۲ )۱۱ مهر ماه ۱۴۰۱( است و کمیته اسکار کشورها تا این تاریخ 
فرصت دارند نماینده رسمی سینمای خود را به آکادمی اعلام کنند. فهرست 
نامزدهای اولیه شاخه بهترین فیلم بین المللی جوایز اسکار شامل ۱۵ فیلم در 
تاریخ ۲۱ دسامبر ۲۰۲۲ )۳۰ آذر( و ۵ نامزدهای نهایی نیز روز  ۲۴ ژانویه ۲۰۲۳ 

)۴ بهمن( معرفی می شوند.
مراسم نود و پنجمین دوره جوایز سینمایی اسکار روز ۱۲ مارس ۲۰۲۳ 

)۲۱ اسفند( در تئاتر دالبی در هالیوود برگزار می شود.

گروه فرهنگ و هنر-  بسیاری از 
سینماگران معتقدند که امروزه یکی از 
حلقه های مفقوده سینمای ایران، خلاء 
گونه اســت و این امر باعث شده لطمه 
های فراوانی به ساختار صنعتی سینما 
وارد شود. به دنبال این خلاء با پدیده ای 
به نام یک دســت شــدن آثار سینمایی 
روبرو هســتیم. گاهی فیلمســازان با 
پیروی از سبک فیلم های کارگردان هایی 
که موفق به دریافت جایزه در سال های 
گذشته جشــنواره ها شــده اند به این 
شباهت دامن می زنند و تکرار این پدیده 
چیزی جــز دلزدگی و عدم جذابیت را 

برای آثار سینمایی به دنبال ندارد.
حیــات و ضرورت فیلم کوتاه به 
تجربه گرایی و تنوع آن اســت و در این 
صورت اســت که می تواند مخاطب 
بیشــتری را جــذب کنــد. از این رو 
اهمیت پرداختن به گونه در ســینمای 
کوتاه ضــرورت پیدا می کند تا در کنار 
موفقیت هــای بین المللی، مخاطب را 
نیز با این حوزه آشــتی دهد. در همین 
راســتا، درباره تنوع گونه و اهمیت آن 
در فیلم کوتاه بــا برخی از تدوینگران 
ســینما همچون محمد نجاریان، عماد 
خدابخش و موحد شادرو به گفت وگو 

نشستیم.
اتفــاق خوبــی اســت که 
جشــنواره فیلم کوتــاه بر ژانر 

تاکید دارد
محمد نجاریان، تدوینگر سینما، 
درباره اهمیت گونه در فیلم کوتاه گفت: 
اتفاق خوبی اســت که جشنواره فیلم 
کوتاه بر ژانر تاکید دارد. در حال حاضر 
در سینما، تجربه های ژانری کمتری را 
شــاهد هســتیم و  این خوب است که 
فیلمســازان در گام های اول و زمانی 
که می خواهند کار فیلمســازی را آغاز 

کنند، تجربه هایی در زمینه ژانر به دست 
بیاورند و در ادامه مســیر فیلمسازی، از 

آن تجربه ها استفاده کنند.
وی افزود: البته همانقدر که نداشتن 
تجربــه، نکته ای منفی اســت، تبلیغ و 
پرداختن صرف به ژانر نیز منفی است. 
اگر تبلیغات و تولیدات را به سمت ژانر 
ببریم، از آن طرف بام افتادن است و باید 
مراقب باشیم تجربه ای که در سینمای 

اجتماعی داشتیم، تکرار نشود.
تدوینگر فیلم ســینمایی درخت 
گردو درباره برگزاری جشــنواره فیلم 
کوتاه تهران گفــت: یکی از مهم ترین 

مســائلی که در این جشنواره باید به آن 
توجه شود، بحث نمایش اولیه )پریمیر( 
است؛ یعنی باید این طور باشد که فیلم ها 
در اولین نمایششان در جشنواره شرکت 
کنند. باید این قانون به جشنواره اضافه 
شــود و فیلمسازان در تقویم سینمایی، 
برای اولین نمایــش فیلم خود در این 
جشــنواره برنامه ریزی کنند و بعد در 
جشنواره حاضر شوند. اگر این موضوع 

به جشنواره برای سال های آینده اضافه 
شــود، جشــنواره فیلم کوتاه تهران به 
سمت حرفه ای تر شــدن و بهتر شدن 

پیش می رود.
تدوینگــر فیلم ســینمایی عرق 
سرد درباره تفاوت تدوین در سینمای 
بلنــد و کوتاه گفت: همان طور که خود 
فیلم کوتاه در طول این ســال ها شکل 
حرفه ای تری به خــود گرفته و جنس 
فیلم هــای تولیــدی از لحــاظ فنی به 
ســینمای بلند نزدیک شده، در بخش 
تدوین هم این اتفاق افتاده و تدوین ها به 
مرور زمان شکل حرفه ای تر و بهتری 
پیدا کرده است. همیشه معتقدم به 
دلیل اینکــه در فیلم کوتاه زمان 
کمتری داریــم، تدوین مهم تر 
است. چون باید دقیق، به اندازه 
و در موجزترین حالت ممکن 
اطلاعات منتقل شــود و شاید 
دقتــی که در فیلــم کوتاه لازم 
اســت در برخی مواقع بیشتر از 

فیلم بلند باشد.
کوتاه،  فیلــم  فضــای 

دوستانه تر و اصیل تر است
عماد خدابخش، تدوینگر سینما، 
درباره اهمیت ژانر در فیلم کوتاه گفت: 

فکر می کنم مسئله ژانر فقط به فیلم کوتاه 
تعلق نــدارد. البته از ابتدا در فیلم کوتاه 
و بلند، تنوع ژانر وجود داشــته و بحث 
عرضه، پخش و جشــنواره ها روی این 
قضیه به مرور تاثیر گذاشته است و منجر 
به این شــده که تنوع ژانر در ایران را به 
آن شــکل که امروز در سینمای جهان 
می بینیم، کمتر داشــته باشیم. تنوع ژانر 
در آثار سینمایی در سلیقه مخاطب نیز 

تاثیرگذار است و  در دهه ۷۰ در سینمای 
ایران )چه در فیلم کوتاه و فیلم بلند( شاهد 
تنوع ژانری بیشتری در شکل کلی سینما 
بودیم ولی اکنون تنوع ژانر کمتر شــده 
است.وی درباره برگزاری سی ونهمین 
جشنواره فیلم کوتاه تهران عنوان کرد: در 
همه جشنواره ها چالش انتخاب فیلم ها 
و داوری  آثار وجود داشــته و جشنواره 
فیلــم کوتاه نیز از این قاعده مســتثنی 
نیست. جشــنواره فیلم کوتاه تهران از 
نظر تعداد فیلم های متقاضی و جامع و 
کامل بودن، رقیب خاصی ندارد و شاید 
غیر از جشن خانه سینما، جشنواره ای به 
این شــکل تخصصی نداشته باشیم. از 
این رو این جشــنواره برای فیلمسازان 

اهمیت فراوانی دارد.
تدوینگــر فیلم ســینمایی زالاوا 
افزود: ایــن جشــنواره در دوره های 
مختلف با توجه به سیاستی که پیش از 
برگزاری آن دوره وجود داشته، فیلم ها و 
ترکیب هیات انتخاب و داوری متناسب 
با آن دوره چیده شــده و گاهی ممکن 
است در این میان برخی فیلم ها آن طور 
که باید دیده نشده باشند. تصور می کنم 
هرچه این سیاســت گذاری شفاف تر 
پیش برود و در چینش و ترکیب هیأت 

انتخاب و داوری دقت شود، بهتر است.
خدابخش با بیان اینکه در گزینش 
هیأت انتخــاب و داوری نباید درگیر 
اسم ها باشیم، یادآور شد: لزومی ندارد 
اصراری به حضور افراد سرشــناس در 
داوری ها داشــته باشیم. در این سال ها 
تجربه ثابت کرده که جریان فیلم کوتاه به 
واسطه ذات فیلم کوتاه، کار خود را انجام 
می دهد و مسیر خود را به خصوص در 
شکل مستقل خود پیدا می کند. چه بهتر 
که در همان شروع بتوان از آنها حمایت 
کــرد تا ایــن آثار هم دیده شــوند و از 
ارزش کار و تلاششــان قدردانی شود. 
این موضوع برای فیلمســازان بســیار 

تاثیرگذار و امیدوارکننده است.
تدوینگر فیلم ســینمایی تی تی 
درباره تفــاوت تدوین در فیلم کوتاه و 
بلند گفت: در نســل جدید فیلمسازان 
فیلم کوتاه، استعدادهای درخشانی در 
زمینــه تدوین داریم که برخی از آنها با 
کسب تجربه، کم کم وارد سینمای بلند 
شده اند. البته ممکن است ورود به عرصه 
فیلم بلند مزیت محسوب نشود و صرفا 
بحث کسب تجربه در شکل دیگری از 
سینما باشد. کار تدوینگر در هر دو شکل 
فیلم بلند و کوتاه از لحاظ دانش، تفاوت 
چندانی ندارد، شــاید در این میان کمی 

تجربه به کمک بیاید.
وی افزود: مسئله اصلی این است 
که در فیلم کوتــاه نوعی تجربه گرایی 
و خلوص وجود دارد اما در ســینمای 
بلند، جنبه صنعتی و تجاری آن مطرح 
است که در فیلم کوتاه کمرنگ تر است. 
ایــن موضوع مختص تدوین نیســت 
و می تواند شــامل همه بخش ها شود. 
عوامل فیلم کوتاه معمولا به دنبال کسب 
تجربه هســتند و می خواهند مدل های 
دیگری از سینما را تجربه کنند، بنابراین 
شاید همانند فیلم بلند، درگیر مناسبات 
حرفه ای نباشــند. فضــای فیلم کوتاه، 
ضمن حرفه ای بــودن، به دلیل ارتباط 
میان افراد، شکل دوستانه تر و اصیل تری 

دارد.
به تنوع ژانر در فیلم کوتاه 

نیاز داریم
موحد شــادرو، تدوینگر سینما و 
تلویزیون دربــاره اهمیت ژانر در فیلم 
کوتاه گفت: تنوع ژانر، نقطه گم شــده 
در ســینما و از ملزومات است. در حال 
حاضر در ســینمای جهان، فیلمسازان 
فیلم کوتاه از بحث محتوا عبور کرده اند 
و چگونگی ارائه محتوا اهمیت پیدا کرده 
است.وی افزود: با توجه به پیشرفت های 
فنی، نرم افزارها و دوربین های به روز در 
اختیار کارگردان ها قرار داده می شود و 
به فیملسازی بهتر کمک کرده اند. اکنون 

باید فضایی ایجاد شــود که فیلمساز، 
انگیــزه  حرکت به ســمت ژانر را پیدا 
کند. این موضوع واقعا نیاز است و نبود 
تنوع آن نوعی خلاء است. در فیلم های 
کوتاه جهان نیز ژانرهای مختلف تجربه 
می شود اما در سینمای کوتاه ایران، اکثرا 

به ژانر اجتماعی پرداخته می شود.
تدوینگر فیلم سینمایی کارگر ساده 
نیازمندیم درباره برگزاری جشنواره فیلم 
کوتاه تهران عنوان کرد: این جشنواره را 
از چنــد نظر می توان بررســی کرد. از 
یک سو، این جشــنواره، جشنواره ای 
دولتی است و طبیعی است که نگاه های 
متفاوت در این جشنواره حضور داشته 
باشــند، در همه جای دنیا این رویکرد 
درباره جشــنواره ها وجود دارد اما بهتر 
بود شرایطی بوجود می آمد که فیلمساز 
بتوانــد ایده ها و حرف های مختلفی را 

کار کند.
شــادرو ادامه داد: شاید گزینش 
موضوعی، چندان مطرح نباشد. چون 
تنهــا جایی که فیلمســازان می توانند 
همان چیزی را بســازند که در ذهنشان 
می گذرد، جشــنواره فیلم کوتاه تهران 
اســت. پیشــنهاد می کنم که آثــار، با 
موضوعات آزادتر کار شــود. همچنین 
چندین ســال است که برخی فیلم های 
خوب به جشنواره راه پیدا نمی کنند که 
شــاید به دلیل موضوع آن فیلم باشد. 
البتــه این گونه نیســت که قابل پخش 
نباشند و خط قرمزها را رد کرده باشند. 
شــاید تصمیم جشنواره این بوده که از 
دو فیلم، آن فیلمی کــه رویکردش به 
جشنواره نزدیک تر بوده انتخاب شود. 
شاید یک فیلم، بهتر و خوش ساخت تر 
بوده ولــی موضوعش مورد تایید یک 
جشنواره دولتی نباشد. امیدوارم فضای 
ساخت فیلم کوتاه بازتر شود و فیلم ها با 
رویکردهای مختلف در جشنواره فیلم 

کوتاه تهران شرکت کنند.
وی افزود: تفاوت میان فیلم های 
بلند و کوتاه زیاد است اما مهم ترین آن، 
این است که در فیلم کوتاه، در یک زمان 
کوتــاه باید بر روی یک موضوع واحد 
تمرکز کرد و دیگر این فرصت نیست که 
داستانک های دیگری بیاورید تا داستان 
اصلــی را پیش ببریــد. به نظر من فیلم 
کوتاه، هم حسن است و هم قالب بیان 
هنری متفاوت؛ به این شکل که فیلمساز 
حرفی دارد که در زمان محدودی قابل 
ارائه اســت و نیاز نیست که فیلم ۱۰۰ 

دقیقه ای بسازد تا حرفش را بزند.
سی و نهمین جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهــران به دبیری مهدی آذر 
پنــدار از ۲۷ مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۱ برگزار 

می شود.

تدوینگر فیلم سینمایی »زالاوا«:

تنوع ژانر در سینمای امروز در 
مقایسه با دهه ۷۰ کم شده است
تدوینگر فیلم سینمایی »زالاوا« گفت: در دهه ۷۰ در سینمای ایران )چه در فیلم کوتاه و چه فیلم بلند( شاهد

 تنوع گونه )ژانر( بیشتری در شکل کلی سینما بودیم ولی اکنون تنوع گونه کمتر شده است.

گروه فرهنگ و هنر-نویسنده، 
کارگردان و بازیگر تئاتر، ســینما و 
تلویزیون گفت: اگرچه مدتی حضور 
بازیگــران تئاتر در ســینما کم رنگ 
شد، اما سینما سیر طبیعی خودش را 
داشت و اکنون ذائقه مردم ستاره های 
چشم رنگی به اصطلاح مرسوم دهه 

۷۰ نیست.
حمیدرضــا نعیمی با اشــاره 
به راهیابی بازیگــران تئاتری چون 
نوید محمدزاده، هوتن شکیبا، بهرام 
افشاری، جواد عزتی و شبنم مقدمی 
به ســینما اظهار داشت: تماشاگرها 
بــه راحتی حضور ایــن بازیگران را 
پذیرفته و این ها هم توانایی هایشان 
بــرای ایفــای نقــش در ژانرهای 
مختلــف اعم از کمــدی و جدی را 

ثابت کرده اند.
ســینمایی  فیلم های  بازیگــر 
منصور و صحنه زنی افزود: از آنجایی 
که هیــچ تفاوتی میان بازیگری تئاتر 
و ســینما قائل نیســتم و اعتقاد دارم 

کــه در هــر دوی این شــاخه ها و 
مدیوم هــا بازیگری اتفــاق می افتد، 
پس چیز عجیبی نیست که بازیگران 
تئاتــر در ســینما فعالیــت دارند، 
 همانطور که در تمــام دنیا این گونه 

است.
نعیمی می گویــد: در دهه های 
گذشته قبل و بعد از انقلاب همچنان 
شــاهد حضور بازیگــران بزرگ و 
قدرتمندی بودیم که بازیگری را در 
سینمای ما بسیار پیش بردند و این به 
معنای کتمان توانایی های بازیگرانی 
که فقط در ســینما فعالیت داشــتند 

نیست.
بازیگران تئاتر در دهه های 
فیلم هــای  فــروش   ۷۰ و   ۶۰

سینمایی را تضمین می کردند
او کــه علاوه بر نویســندگی و 
کارگردانی تعداد زیادی اثر نمایشی، 
در نمایش هایی چون خانه کاغذی، 
وعده گاه نهنگ ها، شــهر آدم، شهر 
حیوان، داستان های کارور، چِه گوارا، 

روز به خیر آقای وزیر، کافه فرانسه، 
جیرجیرک، نسخه پاراجانف و مرغ 
ماهی خــوار کارگردانی و نیز ایفای 
نقش کرده، افــزود: در دهه های ۶۰ 
و ۷۰ همچنــان حضــور بازیگران 
پرقدرتی از میــان بازیگران تئاتر را 
شــاهدیم که جزو ستاره های سینما 
شــده اند. حتی این بازیگران تئاتر به 
نوعی فــروش فیلم ها را هم تضمین 

می کردند.
نمایشنامه های آژاکس، مکبث، 
کالون و قیام کاســتلیون، شــاه لیر، 
فاوســت، رابینســون کروزوئــه، 
شــوایک، ریچــارد، زال و رودابه و 
ضحاک نمی میرد، جــزء مهم ترین 

آثار اقتباسی نعیمی است.
بازیگر ســریال های تلویزیونی 
دل، ســنجرخان و بانــوی ســردار 
گفت: از دهه ۷۰ به این ســو، با فیلم 
عروس بهــروز افخمی اتفاق مهمی 
در ســینمای بدنه ما افتــاد و نیاز به 
چهره هــای جدید و روز داشــت. 

چهره هایــی که تیپ جــوان آن روز 
بعد از ســال های جنــگ که دوران 
بسیار ســختی را از سر گذرانده بود 
می خواســت و نیاز داشت آدم های 

شبیه به خودش را ببینند.
سینمای بدنه نیاز دارد به 

سمت ستاره سازی برود
نعیمی می گوید: خیلی ها اعتقاد 
دارند به این که چشــم رنگی ها وارد 
سینما شدند. اما اعتقاد من این است 
که ســینمای بنده نیاز دارد به سمت 
ستاره ســازی برود که ممکن است 
ستاره های ورزشــی باشند که برای 
چند صباحی وارد ســینما می شوند 
یا ســتاره هایی در حوزه های دیگر 
از جملــه خواننده ها که در تمام دنیا 

مرسوم است.
بــه گفته او، ممکن اســت این 
اتفــاق بنا بــر ذائقه و هر شــرایط 
دیگــری دوباره تغییــر کند که نباید 

تعجب کنیم.
بازیگر ســریال های تلویزیونی 

جیــران و آوای خاک گفت: مبحثی 
به نام بازیگری در کلاس یا بازیگری 
مؤلــف داریم که قدرت آن را دارد تا 
نقش های متفاوت و پیچیده را بازی 
کند و ســینمای ما همواره برای این 
نوع فیلم ها بــه چنین بازیگرانی نیاز 

دارد.
نعیمی بــا تأکید بر این که تئاتر 
هیچ وقــت نابود نمی شــود اظهار 
داشــت: تاریک ترین دنیای بشری 
را در قــرون وســطی می بینم که در 
آن دوران حتی قبل از آمدن مســیح 
شاهدیم در رم باستان بازیگران را هم 
طبقه فواحش میدانستند و از این که 
بازیگران در گورستان عمومی مردم 
دفن شوند پرهیز می شد و اجازه این 
کار را نمی دادنــد و تئاترها تعطیل و 
حتی برخــی از این ها مجازات و یا 

کشته می شدند.
وی افــزود: امــا تئاتــر در دل 
کلیســا شــکل می گرفت و کلیسا و 
دیــن مداران به این نتیجه رســیدند 

که تئاتر رســانه بزرگــی برای همه 
شــاخه ها اعم از دینــی و نگاه های 
 ایــن چنینــی و اجتماعی و تفریحی 

است.
نعیمــی ادامه داد: تئاتر با وجود 
ذات اعتراضی کــه دارد از دیرباز از 
اولین متنها از یونان باستان تا به امروز 
توان این را دارد که زنده بماند. حتی 
روزگاری گفته می شد که مرگ تئاتر 
آغاز شــده اما دیدیم کــه بلیط تئاتر 

گران ترین بلیط است.
وی افــزود: در روزگاری که در 
ایران بلیط ســینما ۶ هزار تومان بود 
مردم حاضر بودنــد ۳۰ هزار تومان 
بدهند و در تالار وحدت و سالن های 
دیگــر تئاتر ببیننــد و تئاترهای ما با 
زیبایی با اســتقبال مخاطب مواجه 

شوند.
این بازیگر پیشکسوت سینما، 
تئاتر و تلویزیون که هم اینک مشغول 
تمرین در نمایشــی بــا کارگردانی 
آرش ســنجابی برای یــک اجرا در 

کشور ارمنســتان است، گفت: هیچ 
کســی نمی تواند تئاتر را نابود کند. 
تئاتــر نخواهد مرد. تئاتر راه خودش 
را بــرای حیات پیــدا خواهد کرد. 
همچنان که در تمــام دنیا این اتفاق 
 افتــاده و تاریــخ آن را ثابــت کرده 

است.
 اگــر امــروز نوعــی دلزدگی 
و ناامیــدی را شــاهد هســتیم باید 

در سیاســت های برخــی بدانیم که 
 نسبت به هنر و فرهنگ هیچ توجهی 

ندارند.
نعیمــی تصریح کرد: هر چه در 
تمام دوران هــا در زمینه فرهنگی و 
هنری ضربه خوردیم همه از ســوی 
افراد ناکارآمدی بوده که هیچ جایگاه 
فرهنگی در کشــور و بیــن مردم و 

هنرمندان نداشتند.

گروه فرهنــگ و هنر- »قهوه« 
نوشیدنی محبوب بســیاری از مردم 
دنیاســت که مورد توجــه برخی از 
هنرمندان نیز قرار گرفته و بهانه ای برای 

خلق چندین تابلو نقاشی شده است.
یوهان سباستیان باخ ـ آهنگساز 
معــروف آلمانی ـ از عاشــقان قهوه 
بود. او روزانــه ۲۰ تا ۳۰ فنجان قهوه 
می نوشــید. یکی از قطعــات او به نام 
)Aka the coffee cantata( نیــز 

درباره دختری است که علاقه زیادی 
به قهوه دارد اما پدرش او را از خوردن 
این نوشــیدنی محبوب منع می کند؛ 
زیرا معتقد است به سلامتی اش آسیب 

می رساند.
باید گفت که باخ در عشق به قهوه 
تنها نیست و این نوشیدنی محبوبیت 
زیادی در تمام دنیا دارد. همچنین قهوه 
منبع الهامی برای شــاعران، نقاشان و 

ادیبان نیز بوده است.

محمود درویش در وصف قهوه 
گفته اســت: »قهوه خاطرات است ... 
خاطرات کسانی که فنجانی از آن را با 

ما در مکانی آکنده از اندوه نوشیدند.«
در ادامــه این گــزارش نگاهی 
خواهیم داشــت بر چند تابلو نقاشی 
از نقاشــان معروف جهان، با موضوع 

»قهوه«.
قهوه دونفره

تابلو زیراثر ادوارد مونک ـ نقاش 

نــروژی ـ یک زوج مســن را در حال 
نوشیدن قهوه نشــان می دهد. نام این 
تابلو که حدودا در ســال ۱۸۸۳ ترسیم 
 »At The Coffee Table« ،شده

است.
تابلو بیش از آنکه نشــان دهنده 
شور و حرارتِ عشق میان زوج مسن 
باشد، آرامش و ســازگاری میان آنان 
را به نمایش گذاشــته است. برگ های 
ســبزی که در نقاشــی نمایان است، 

گرما و آرامش خانه را دو چندان کرده 
اســت. رنگ ها درهم آمیخته شده و از 
هم پیشی نگرفته اند، همه چیز در این 
تابلو آرام به نظر می رسد؛ میزی ساده، 

آراسته به فنجان های قهوه.
این اثر به مکتب امپرسیونیســم 
تعلق دارد که در اواخر قرن ۱۹ و اوایل 
قرن ۲۰ توســط کلود مونــه ـ نقاش 
فرانســوی ـ ظهور کرد. در این سبک 
از نقاشی، هنرمند برداشت خودش از 

صحنه ها را به تصویر می کشد نه آنچه 
در واقعیت وجــود دارد. یعنی نقاش 
احســاس خودش نســبت به آنچه را 

می بیند به تصویر می کشد.
هویت چهره ها واضح نیســت 
کــه این هــم از ویژگی های ســبک 
امپرسیونیســم اســت. این ویژگی به 
بیننــده فرصت می دهد تــا خود را به 
جای هر کدام از شخصیت های نقاشی 
قــرار دهد و خودش را در آن موقعیت 

تصور کند.
همچنین در ترســیم دکور اتاق 
صرفه جویی شده و تنها میز و صندلی 
اســت که واضح به چشم می آید و این 
چیزی اســت که در هــر خانه ای پیدا 
می شــود. بدین ترتیب بیننده فضای 
نقاشــی را دور از خود تصور نمی کند 
و می توانــد احســاس کند که به خانه 

خودش شبیه است.
قهوه در تنهایی

قهوه نوشیدن در تابلوهای نقاش 
همیشــه به صورت دسته جمعی و یا 
دونفری نبوده است. نمونه هایی وجود 
دارد کــه در آن یک نفر بــه تنهایی با 
فنجان قهوه ترســیم شده است. هنری 
ماتیس ـ نقاش فرانسوی ـ تابلو زیر با 
 Laurette’s Head With« عنوان
a Coffee Cup« را در ســال ۱۹۱۷ 
ترسیم کرده است. تابلویی که در آن سر 
یک دختر در کنار یک فنجان قهوه دیده 
می شود. چشمان دختر در کنار فنجان 
قهوه غمگین وخسته به نظر می رسد و 
هاله سیاهی زیر چشمانش را پوشانده، 
گویی قهوه آخرین پناه او برای فرار از 

مشکلات باشد.
قهوه در جمع دوستان

 Daniel Ridgway«
Knight« نقــاش آمریکایی اســت 
 Coffee( کــه تابلو زیر را با عنــوان
In The Garden( در اواخــر قرن 
۱۹ ترســیم کرده است. در این اثر دو 
همسایه همراه با فرزندانشان در فضای 
باز، قهوه می نوشــند. ایــن نقاش در 
آثارش زندگی ســاده روســتایی را به 
نمایش می گذاشت و سبکش تلفیقی 
از امپرسیونیسم و رئالیسم بود. در این 
نقاشــی تصویری پانوراما از روستایی 
در فرانســه را می بینیــم کــه در آن به 
جزئیات هم دقت شده است. سادگی و 
صمیمیت اولین چیزی است که در این 
تابلو به چشــم می آید. نقاش در اینجا 
بیشــتر از اینکه تمرکزش روی خود 
قهوه باشــد، روی سنت قهوه خوری 

دوستانه و جمعی است.

ذائقه امروز مردم، ستاره های چشم رنگی نیست

نقاشی هایی با موضوع قهوه

با توجه به پیشــرفت های فنی، نرم افزارها و دوربین های بــه روز در اختیار کارگردان ها 
قرار داده می شــود و به فیملســازی بهتر کمک کرده اند. اکنون باید فضایی ایجاد شــود 
کــه فیلمســاز، انگیزه  حرکت به ســمت ژانر را پیدا کنــد. این موضوع واقعا نیاز اســت 
و نبــود تنــوع آن نوعــی خلاء اســت. در فیلم های کوتــاه جهان نیــز ژانرهای مختلف 
تجربه می شــود اما در ســینمای کوتاه ایران، اکثرا به ژانر اجتماعی پرداخته می شــود.


